

# أثر إدارة الملاءة المالية على أداء الشركات الصناعية المساهمة العامة المدرجة في سوق عمان المالي

إعداد

لانا رجب عبد أبو شمه

إشراف

الأستاذ الدكتور محمد فوزي شبيطة

## الملخص

هدفت هذه الدراسة للتعرف على أثر إدارة الملاءة المالية على أداء الشركات الصناعية المساهمة العامة المدرجة في سوق عمان المالي، اتبعت الدراسة المنهج التحليلي من خلال تقارير تدقيق لشركات صناعية مثلت عينة الدراسة (2014-2020). تكون مجتمع الدراسة من (65) شركة صناعية مدرجة في سوق عمان تم اختيار عينة من القطاع الصناعي تتكون من ثلاثة قطاعات رئيسة من القطاع الصناعي وهي القطاعات الأكثر نشاطاً بين الشركات الصناعية الأردنية والحريصة على إدراج تقاريرها المالية في البورصة بشكل متواصل، وعلى النحو التالي (5) شركات من الصناعات الكيماوية و(8) شركات من شركات صناعة الأغذية والمشروبات و(7) شركات من الصناعات الاستخراجية والتعدينية بحيث كان عدد عينة الدراسة (20) شركة مدرجة في سوق عمان المالي، وقد توصلت الدراسة للنتائج التالية: يوجد أثر ذو دلالة إحصائية لإدارة الملاءة المالية قصيرة الاجل على أداء الشركات الصناعية المساهمة العامة المدرجة في سوق عمان المالي ويوجد أثر ذو دلالة إحصائية لإدارة الملاءة المالية طويلة الاجل على أداء الشركات الصناعية المساهمة العامة المدرجة في سوق عمان المالي ويوجد أثر ذو دلالة إحصائية لإدارة الملاءة المالية على أداء الشركات الصناعية المساهمة العامة المدرجة في سوق عمان المالي

تعزى لاختلاف حجم الشركة، وقد أوصت الدراسة بضرورة اهتمام الشركات الصناعية المساهمة العامة الأردنية بقائمة التدفقات النقدية حيث أن لها دور هام في الحكم على تقييم الملاءة المالية في تلك الشركات، خاصة قدرة الشركات على سداد الديون دون الحاجة إلى تسهيل أصولها الطويلة الأجل.

**الكلمات المفتاحية:** إدارة الملاءة المالية، أداء الشركات، الشركات الصناعية، سوق عمان المالي، الأردن.

**The Impact of Solvency Management on the Performance of Public  
Shareholding Industrial Companies Listed on the Amman Stock  
Exchange**

**Prepared by**

**Lana Rajab Abu Shamma**

**Supervisor**

**Prof. Dr. Mohammad Fawzi Shubita**

**Abstract**

This study aimed to identify the impact of solvency management on the performance of public shareholding industrial companies listed on the Amman Stock Exchange. The study followed the analytical approach through audit reports for industrial companies that represented the study sample (2014-2020). The study population consisted of (65) industrial companies listed in the Amman market. A sample of the industrial sector was selected, consisting of three main sectors of the industrial sector, which are the most active sectors among the Jordanian industrial companies that are keen to list their financial reports in the stock exchange continuously, as follows (5) ) companies from the chemical industries, (8) companies from the food and beverage industry, and (7) companies from the extractive and mining industries, so that the number of the study sample was (20) companies listed on the Amman Stock Exchange, and the study reached the following results: There is a statistically significant effect The management of short-term solvency on the performance of the industrial public shareholding companies listed in the Amman Stock Exchange, and there is a statistically significant effect of the long-term solvency management on the performance of the industrial public shareholding companies listed in

the Amman Stock Exchange, and there is a statistically significant effect of the solvency management on the performance of the industrial joint stock companies. The public shareholding companies listed in the Amman Stock Exchange are due to the difference in the size of the company. The study recommended that the Jordanian public shareholding industrial companies should pay attention to the cash flow statement. It has an important role in judging the solvency assessment of those companies, especially the companies' ability to repay debts without the need to liquidate their long-term assets.

**Keywords: solvency management, corporate performance, industrial companies, Amman Stock Exchange, Jordan.**